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Teatru nlare "Bulandra" 
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De fiecare dată, mai ales în anii din urmă, vestea apariţiei unui 
nou director la conducerea cutărui sau cutărui teatru a fost, vorba 
poetului, "lung prilej de vorbe şi de ipoteze": cine 1-a "pus" (he-he, 
ştim noi!), de ce 1-a pus (ei bravo, parcă nu ştim noi?!), cât o să stea 
(îi mănâncă ăia capul, nici o grijă!), cui o să facă el de "petrecanie" 
(are o listă întreagă, dom'le, mi-a spus X că a văzut-o Y) şi aşa mai 
departe, până foarte departe. Nu se putea să fie altfel nici în cazul 
regizorului Ştefan lordănescu- Ştefănuţ, cum îi spun cunoscuţii-, 
mai ales că în cabinetul directorial pe care 1-a ocupat nu demult 
au "locuit" personalităţi celebre (Lucia Sturdza-Bulandra, Liviu 
Ci ulei), iar el, Ştefănuţ, nu are încă nici 45 de ani. Şi ar mai fi şi alte 
motive ... Tocmai pentru a elucida cât de cât poziţia şi intenţiile 
sale fată de ansamblul căruia îi este, acum, "sef', l-am abordat într-o 

' ' 
dimineaţă, nimerind în biroul lui, întâmplător, tocmai pe când 
discuta la telefon, cu un coleg director, despre ... fireşte, despre 
bani, adică despre lipsa lor. 'Trebuie să limpezim chestia asta 
împreună, toate teatrele subvenţionate de Primărie. La Timişoara, 
lucrurile erau mai clare; aici, ja «Bulandra» ... " 

Chiar: cum şi de ce ai venit director 
la "Bulandra"? Ţi-ai dorit în mod 
special acest lucru? 
Cum am venit? Prin concurs! (Râde.) 
Nu m-am gândit niciodată să ajung 
aici în postura asta; mă gândeam, cel 
mult, ce norocos aş fi să fac măcar un 
spectacol la Teatrul "Bulandra"! Dar a 
fost o conjunctură - în România sunt 
întotdeauna conjuncturi... Vorbind 
serios, eu vin la "Bulandra" după o 
anumită experienţă ca director al 

Teatrului Naţional din Timişoara şi 
după o anumită experienţă în cadrul 
Uniunii Teatrelor din Europa- şi cum 
"Bulandra" e membru în Uniune, am 
fost preferat, probabil, şi din acest 
punct de vedere, pentru ca relaţia 
teatrului cu Uniunea să meargă cât 
mai bine. Pe de altă parte, e necesar 
ca unii oameni să renunţe la pre
ocupările lor individuale pentru a 
încerca să pună pe picioare teatrul 
românesc; să-I facă să funcţioneze. Ca 

produs artistic el este, fireşte, foarte 
bun; nu e la fel însă şi ca sistem de 
organizare. Iar lucrul acesta nu se 
poate face, oricâte legi minunate -
ipotetice, de altfel. .. - ar produce 
Ministerul Culturii, decât prin refor
marea câtorva celule funcţionale din 
teatru. Dacă fiecare teatru reuşeşte 
acest lucru1 atunci, peste câţiva ani, 
sistemul teatral din România va 
ajunge la un nivel care să-i permită să 
se apropie de marea performanţă . 
Fiindcă, după părerea mea, în 
momentul de fată, în România, marea 
performanţă e mai degrabă rezultatul 
unei întâmplări decât al unui sistem 
organizat. Şi nu văd de ce nişte insti
tuţii bugetare n-ar putea să producă 
performanţă, ca să zic aşa, planificată, 
la fel ca unele companii particulare -
exemplul SMART-ului este cel mai la 
îndemână. Lucrul ăsta e mai puţin 
greu decât pare- ca, de altfel, şi refor
ma, cuvânt care, pe de o parte, nu mai 
înseamnă nimic, iar, pe de altă parte, 
sperie pe toată lumea. Mai ales în 
domeniul nostru, unde suntem foarte 
puţini, reforma nu înseamnă deloc 
disponibiliza re de personal, pentru că 
tot cu ei trebuie să se lucreze, nu 
avem de unde lua alţii. Spunea la un 
moment dat ministrul Culturii că nu a 
făcut reforma pentru că 87% dintre 
angajaţii chestionaţi au răspuns că 
vor să rămână în vechiul sistem. (N. n.: 
acum circa doi ani, Ministerul Culturii a 
distribuit În teatre nişte chestionare 
conţinând numeroase Întrebări, unele 

https://biblioteca-digitala.ro



În formulări foarte savante, ches
tionare menite să "ia pulsul" mişcării 
teatrale În privinţa reformei.) Ei bine, 
ăsta a fost un rezultat fals, pentru că 
problema era pusă în mod fals, iar 
oamenilor nu li s-a explicat despre ce 
era vorba de fapt. Uite, de pildă, într-un 
teatru de provincie: cum aş putea să-i 
disponibilizez pe toţi, în ideea că nu 
ştiu ce regizor va avea cândva nevoie 
de ei pentru un spectacol? Eu pe 
urmă ce aş face? Cu cine aş mai lucra? 
Nu tot cu ei? Că doar nu pot să import 
un teatru întreg din alt oraş. Şi 
chestiunea e valabilă şi pentru Bu
cureşti, unde posibilităţile de migra re 
între teatre sunt mai mari; nici aici n
ar merge. Alta e problema, cred eu: 
să-i responsabilizezi pe angajaţii unui 
teatru, fie că au contract nedetermi
nat, fie că au contract temporar. Să-i 
obligi să-şi facă bine treaba pentru 
care sunt plătiţi. La urma urmei, prima 
noastră obligaţie este faţă de public. 

Hm, evident! Spune-mi, te rog, în ce 
stare ai găsit Teatrul "Bulandra", 
privit dinăuntru? Văzut din afară nu 
arăta, din păcate, prea bine după 
directoratul unui mare actor, care 
nu a fost însă şi un mare manager. 
Cum era teatrul când l-ai preluat? 
Aparent paradoxal faţă de ceea ce am 
spus până acum - de fapt, nu e para
doxal -, mesajul pe care l-am lansat 
către Teatrul "Bulandra" încă din ziua 
concursului pentru post a fost acela al 
continuităţii. O continuitate legată de 
predecesorul imediat, dar şi de întrea
ga istorie a acestui teatru, care, nor
mal, îl include pe acest predecesor. 
Teatrul "Bulandra", chiar dacă nu a 
avut performanţe excepţionale sub 
fiecare directorat, a reusit de fiecare 
dată să "pună o cărămidă", dacă nu 
mai multe. Trebuie continuate 
lucrurile bune şi, în orice caz, nu tre
buie nimic rupt, fracturat, pentru că 
fractura, în societatea românească, 
generează haos. (N. n.: discuţia a avut 
loc În ziua următoare crizei de guvern 
din decembrie.) Ăsta e punctul slab al 
Teatrului "Bulandra" în ultimii zece 
ani: faptul că directorii s-au succedat 
la intervale foarte scurte; media, pen
tru fiecare, e sub doi ani. Şi fiecare, 
mai mult sau mai puţin, a încercat să 
rupă cu trecutul imediat, consumân
du-şi timpul cu schimbarea a ceea ce 
făcuse, bun sau rău, predecesorul. De 
aceea, eu încerc acum să refac o 
anume continuitate, de pildă reluând 
cât mai multe dintre spectacolele 
vech i, care nu au murit toate de 
moarte naturală. Nu putem opri 
teatrul pentru următoarele şase luni, 
până scoatem noi viitoarele mari pro
ducţii, pentru că s-ar putea ca ele să 
nu iasă. E foarte simplu să vii într-o 
instituţie şi să începi să dai oamenii 
afară ca să ţi-i pui, cum se spune, "pe-ai 

tăi". Eu cred că meseria de director 
constă în primul rând în a folosi în 
mod pozitiv ceea ce ai. Sigur că 
nicăieri nu există indivizi perfecţi, ide
ali. Treaba mea e să pun fiecare per
soană într-un loc unde să dea randa
mentul maxim, să depistez carenţele 
care există în relaţiile dintre ei şi să le 
îndepărtez, pentru ca întregul să 
funcţioneze ca un adevărat întreg. 
Asta am încercat să fac şi la Timişoara 
şi, zic eu, am reuşit în mare măsură. 
Intr-un fel, acum mă simt ca acolo, 
acum trei ani, la început. De pildă, cir
culau tot felul de zvonuri teribile că o 
să dau afară trei sferturi din teatru; or, 
practic, n-am dat pe nimeni afară de 
acolo. Au fost două-trei cazuri penale, 
dar altfel, Doamne fereşte!, n-am con
cediat pe nimeni. S-a mai întâmplat 
să am frictiuni cu câte cineva, dar asta 
nu a influenţat cu nimic poziţia acelui 
cineva în cadrul instituţiei. Acelaşi 
lucru vreau să se întâmple şi aici. Nu 
vreau să afirm că toate competenţele 
sunt maxime- n-ar fi adevărat-, dar 
pot să declar că, în circa trei luni, am 
să reuşesc să-i fac pe toţi să lucreze 
mai eficient. Astea nu sunt niste 
acţiuni spectaculoase, dar prefer s~ le 
fac, în loc să zugrăvesc faţada sau să 
schimb mobila din birouri. Un teatru 
trăieşte în primul rând prin producţie, 
prin eficienţa personalului artistic la 
"locul de muncă", deci prin numărul 
de spectacole şi prin calitatea lor; 
toate compartimentele care servesc 
acest element principal, spectacolul, 
trebuie să funcţioneze cât mai bine, 
pentru ca producţia să fie cât mai 
lesnicioasă. Dacă reuşim asta, cred că 
Teatrui"Bulandra" poate să "atace" şi 
spectacole de anvergură, de perfor
manţă maximă. 

"Atac" şi eu acum o chestiune mai 
delicată. Tu eşti nu numai directorul 
acestui teatru, ci şi fiul unei regi
zoare - una dintre cele mai mari 
regizoare din România -, angajată a 
acestui teatru ... 
Ba nu, sunt într-o situaţie şi mai 
proastă: o am aici pe mama, Cătălina 
Buzoianu, şi pe soră-mea, Velica 
Panduru - pe care, de altfel, le-am 
"moştenit"; ele fac parte din "zestrea" 
predecesorilor. De dat afară nu pot să 
le dau, fiindcă n-au făcut nimic rău 
până acuma ... 

Dar ai să practici ... nepotismul - ori 
cum să-i zic? 
Nu, n-o să-I practic! Toată lumea din 
teatru - nu numai din Teatrul "Bu
landra" - stie, de altfel, că fac o mare 
diferenţă intre relaţiile artistice şi cele 
de familie. Chiar mi s-a spus, uneori, 
că exagerez. Aşa că săraca maică-mea 

va fi, probabil, chiar puţin nedreptă
ţită aici, ca să îndepărtez orice idee de 
tratament preferenţial. Chiar zilele 

astea, relaţiile dintre noi nu sunt din
tre cele mai bune, pentru că nu i-am 
oferit tot ce-i trebuia pentru piesa la 
care lucrează acum. Totuşi, avantajul 
de a o avea pe Cătălina Buzoianu în 
teatru constă în faptul că ea e un om 
foarte serios, care-şi duce la înde
plinire cu multă precizie programul 
pe care şi 1-a propus. De pildă, am 
instituit sistemur acela cu directorii 
asociaţi : Cătălina Buzoianu are deja 
un program serios, pe trei ani de 
acum înainte. 

Care sunt ceilalţi directori asociaţi şi 
cum funcţionează, de fapt, sistemul 
acesta? 
Alexandru Darie şi Alexandru Toci
lescu. Am creat, aşadar, un statut spe
cial pentru regizorii angajaţi, dimi
nuându-mi cumva, hai să zicem, forţa 
artistică pe care mi-o conferă legea. 
Având în vedere că nu am lucrat 
niciodată în acest teatru, nu cred că 
am puterea şi... tupeul de a impune 
un program de unul singur ... Am 
adoptat acest sistem, foarte folosit în 
Europa ... Aici fac o paranteză. Teatrul 
"Bulandra" trebuie reformat si din alt 
punct de vedere: fiind membru al 
Uniunii Teatrelor din Europa, trebuie 
să aibă o structură compatibilă cu a 
celorlalte teatre din Uniune. Or acest 
sistem al directorilor asociaţi este 
foarte uzitat în Europa; ei sunt regi
zori importanţi, care propun pro
grame solide, iar mie îmi revine misi
unea de a le corela şi de a media 
eventualele discrepanţe. 

Totuşi, eşti tu însuţi regizor. Cum ai 
să rezolvi această problemă? Vei 
monta şi tu la Teatrul "Bulandra" 
sau nu? 
Nu, probabil că nu. De altfel, e o 
chestie complet ridicolă: am făcut trei 
tentative de a monta la "Bulandra" şi, 
de fiecare dată, s-a schimbat direc
torul! (Râde.) Pe cuvântul meu că aşa 
a fost! Nu, nu voi monta, fiindcă o să 
fiu, probabil, ocupat să lucrez în alte 
părţi. Sigur, nu pot să exclud definitiv 
această eventualitate. Dacă, Doamne 
fereşte!, se întâmplă ceva, eu o să fiu, 
bineînţeles, gata să intervin, să salvez 
situaţia, dar nu pot să estimez că se va 
întâmpla ceva rău, pentru că tot eu o 
să am grijă să nu se întâmple. De alt
fel, până când mecanismul se pune 
pe roate, sunt extrem de ocupat - în 
fiecare zi plec acasă pe la 1 O seara ... 

Te vei "baza" exclusiv pe regizorii 
angajaţi sau ai de gând să inviţi şi pe 
alţii? 
Ei îi invită. Programul fiecăruia cu
prinde propriile spectacole şi, de 
asemenea, invitaţii. Şi trupa de actori 
este modelată în functie de cerintele 
fiecăruia. Bineînteles, si în functie de 
posibilităţile instituţiei '- şi aicea 'inter-
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vin eu. Dar am cerut fiecărui director 
asociat o listă cu actorii pe care ?i-i 
dore?te; pe unii i-am ?i angajat. Tot 
a?a am procedat ?i la Timi?oara, pen
tru Stagiunea Europeană. 

Fiindcă ai pomenit despre asta: eu 
n-am văzut nici unul dintre specta
colele din această Stagiune, dar 
ecourile pe care le-am perceput nu 
au fost tocmai bune. Intenţia era, 
desigur, nobilă, dar ... 
Stagiunea Europeană a avut cu totul 
alt obiectiv decât producerea de 
spectacole mari - sigur, dacă ar fi 
existat, ar fi fost minunat, dar ceea ce 
am dorit eu a fost să pun Teatrul 
Naţional din Timi?oara în situaţia 
materială ?i organizatorică de a asigu
ra realizarea de producţii la standard 
european. Nu e vorba de banii oferiţi 
regizorilor străini care au lucrat -
sumele au fost absolut derizorii, ei 
stiau că nu vin în România ca să facă 
bani -, ci de dotarea teatrului. În clipa 
de faţă, pot să afirm că oricine va veni 
la Timi?oara, de oriunde, ca să facă un 
spectacol, va găsi acolo condiţii de 
lucru europene: actori - mă rog, mai 
buni sau mai răi, ca oriunde, dar care 
?tiu ce înseamnă să "scoţi" un specta
col în trei-patru săptămâni, un servi
ciu de producţie care asigură furni
zarea la timp, la dată fixă, a tuturor 
elementelor necesare, un serviciu de 
organizare-programare capabil să 
realizeze în detalii un program ferm, 
în condiţiile în care, la Timi?oara, sala 
se împarte cu Opera. Unde s-a mai 
pomenit, în România, ca un teatru 
care nu are sală de repetiţii să scoată 
un spectacol în patru săptămâni? Şi, 
în afară de asta, ?i rezultatele artistice 
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sunt foarte bune: am fost invitaţi la 
festivaluri din străinătate alături de 
trupe precum Piccolo Teatro sau 
ansamblul lituanian al lui Eimuntas 
Nekrosius. Asta nu e jucărie, dom
nule! Am fost deja invitaţi în Co
lumbia, am făcut un turneu la Mar
silia, la Teatrul Toursky, unde am 
demonstrat că, în materie de organi
zare, putem fi mai nemţi decât 
francezii! Deci, nu e chiar a?a cum se 
bârfe?te pe la noi! 

Ca să ne întoarcem la "Bulandra", 
crezi că vei putea introduce şi aici 
sistemul ăsta "nemţesc"? "Bulan
dra" este- şi a fost întotdeauna- un 
teatru mai special, cu multe "fiare" 
strânse în aceeaşi cuşcă ... 
Dacă nu nemţesc, măcar austriac! 
(Râde.) "Bulandra" a trăit perioade 
când a fost foarte bine organizat ?i a 
funcţionat impecabil; de fapt, cred că 
în fiecare om de aici a rămas, cumva, 
amintirea acestei discipline. Totul e ca 
fiecare să înţeleagă că este la mijloc 
interesul comun, "firma", ca să nu 
folosesc cuvinte mai pretenţioase . 
Asta e sarcina mea: să-i fac să 
înţeleagă cât mai repede că, dacă 
interesul comun nu este acela de a 
ţine "firma" sus, ea se duce naibii 
oricine ar fi director şi orice ar face el. 
Şi să se renunţe la sistemul ăsta bal
canic în care se aşteaptă tot timpul 
"indicatii" de la tătucul-director! Fie
care şef de compartiment să devină 
responsabil şi să răspundă individual 
pentru munca lui! De altfel, lucrul a 
început să fie înţeles; ca dovadă, în 
numai două luni, am şi reuşit să 
depistăm nişte fonduri - nu spon
sorizări , fonduri provenite din banul 

public! - cu cere vom îmbunătăţi 
dotările teatn!lu ;. Asta mi se pare mie 
cam învechi' ia ''Bulandra" - partea 
tehnică. Acu,Y1 a?tept deja să vină 
echipamente,=· Astfel, atât regizorii 
angajaţi , cât ?i invitaţii, vor avea 
condiţii optime. Nu trebuie uitat că 
"Bulandra", ca membru în Uniunea 
Teatrelor Europene, este un teatru 
european ?i trebuie să aibă un aport 
mult mai important în Uniune. 
Oricum, premisele există: "Bulandra" 
a organizat în '95 una dintre cele mai 
bune ediţii ale Festivalului Uniunii- ?i 
n-o spun numai eu, au spus-o ?i 
străinii. Or, dacă reu?im să ne apro
piem ?i din punct de vedere tehnic ?i 
structural de standardele europene, 
înseamnă că vom putea discuta cu 
oricine nu numai de la egal la egal, ci 
chiar de pe poziţii de superioritate, 
fiindcă potenţialul artistic al teatrului 
românesc este foarte înalt. Asta do
resc eu să se întâmple. La "Bulandra" 
?i în România, în general, dacă se 
poate. Ceea ce vreau să înţeleagă 
toată lumea este că nu am de gând să 
canalizez, în secunda asta, toate 
energiile teatrului către producerea 
unui spectacol mare; nu asta mă 
interesează, ci crearea unei "baze" pe 
care să se poată ridica apoi multe 
spectacole mari. Persoana care va 
veni după mine poate să fie cineva de 
mare reprezentativitate, care va găsi 
un teatru functional. Iar asta e treaba 
mea, să-I fac funcţional. Asta vreau ?i 
de-asta am venit aici - mă întrebai la 
început... Vreau să pun teatrul pe 
picioare utilizând toată această 
enormă energie pozitivă care există 
aici- fiindcă asta e "Bulandra", chiar în 
epocile când nu merge bine: e cel mai 
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bun teatru din România, cu actori 
mari, cu regizori mari, cu un "ce" 
numai al lui. Eu aicea mă simt "la 
stăpân". N-am venit într-un loc 
comod, în care să stau şi să-mi meargă 
bine. Am o sarcină de îndeplinit- şi o 
văd perfect realizabilă. 

Eu îţi doresc, din toată inima, suc
ces! Dar ca regizor nu ai, totuşi, nici 
un fel de gânduri sau de porniri mai 
concrete? 
Deocamdată n-am nici un fel de gând 
fiindcă nici nu am când ... Sunt în con
tinuare regizor angajat la teatrul din 
Arad şi o să trebuiască să fac acolo un 
spectacol, ca să-mi justific salariul -
glumesc: eu sunt, am fost întotdeau
na foarte legat de acel teatru. ?i 
acuma, dacă nu mai sunt director la 
Timişoara, poate că viitorul director o 
să mă invite să fac un spectacol acolo. 
Am muncit atât de mult ca să pun în 
funcţiune acel teatru încât ... 

.. .încât acum vrei să verifici pe pielea 
ta cum merge! 
Da, cred că pot să-mi permit asta, mai 
ales că nu mai sunt implicat în decizi
ile de conducere. Cu toate că ... Uite, 
ăsta e un lucru de care trebuie să 
pomeneşti, fiindcă m-a făcut să mă 
simt extraordinar de bine şi. .. Până 
acum n-am vorbit despre asta, dar, 
dacă tot "există acte"... Teatrul 
Naţional din Timişoara are la această 
oră o sută trei angajaţi. Ei bine, din 
aceşti o sută t rei angajaţi , nouăzeci ş i 

şase au semnat un memoriu către 
Ministerul Culturii, prin care cereau ca 
eu să rămân în continuare director 
acolo. Or, ca atâţia oameni să spună: 
"Dom'le, ăsta a făcut ceva bun aici" e 
un lucru care m-a bucurat enorm. 
Fireşte că nu se poate aplica formula 
dorită de ei, dar în continuare mă 
simt foarte legat de Teatrul Naţional 
din Timişoara. M-a deranjat foarte 
tare faptul că am fost eliberat din 
funcţie la data de 8 decembrie cu 
data de 1 noiembrie, în acest interval 
eu făcând frumos naveta Bucuresti
Timişoara pe bani proprii şi fi(nd 
director la două teatre, dar pe gratis! 
Deci am fost eliberat din funcţie cu 
data de 1 noiembrie, nefiind păstrat 
nici măcar pe postul de consultant 
artistic pe care fusesem angajat. Asta 
m-a lovit, dar, în fine, am considerat-o 
o carenţă de funcţionare în cadrul 
departamentului Resurse umane din 
Ministerul Culturii. .. Am discutat şi cu 
minist ru l Culturii: "Hai să facem în 
România un lucru care să se înte
meieze pe o relaţie legală şi amia
bilă!" . Să facem cum se face peste tot 
în lume: în clipa când un director 
pleacă, el predă succesorului său 
i nstituţ i a. Nu se poate să dispari 
brusc, iar cel care vine după tine să nu 
ştie nimic din ce s-a făcut până la el-

e o prostie şi o mârlănie! Nu e posibil 
să mă sune şi acuma în fiecare zi 
oamenii de la Timişoara şi să mă 
întrebe ba una, ba alta, fiindcă nimeni 
nu ştie nimic. Pe mine ar trebui nici să 
nu mă mai intereseze: am ajuns direc
tor la "Bulandra", mi-am văzut visul cu 
ochii -cu toate că nu l-am avut nicio
dată!-, salutare, ce-mi mai pasă mie? 
Dar nu e normal! Acum lucrează 
acolo Beatrice Bleonţ, un spectacol 
greu, o să vină Hausvater - eu deţin 
mecanismele proiectelor lor; o să vină 
oameni din Uniunea Teatrelor Euro
pene, asistentul lui Peter Stein, 
Mathias Gert, care o să pună Merlin ... 

Al lui Dorst? 
Da! Îţi dai seama ce piesă ... O să vină 
omul cel mai la modă acum la 
Dramaten de la Stockholm; Stefan 
Larsson, să pună Raţa sălbatică ... Eu 
am negociat cu toţi ăştia, am stabilit 
nişte lucruri - şi acuma eu plec şi 
nimeni nu mai ştie nimic! Un teatru 
trebuie să meargă continuu, nu are 
voie să aibă falii în activitate. Nu poţi 
să-I eliberezi din funcţie pe directorul 
general, să-I numeşti pe adjunct 
director general interimar şi pe urmă 
să nu se mai întâmple nimic! Fireşte 
că oamenii de acolo mă sună 
aproape în fiecare zi, să mă întrebe, să 
se consulte... Dar nu e normal! Pe 
urmă, festivalul care urmează să se 
facă în aprilie ... 

Cel amânat de astă-toamnă ... 
Da, ăla! ?i v-am explicat la toţi de ce 
l-am amânat. Nu aveam bani şi pen
tru festival, şi pentru Stagiunea Euro
peană, trebuia să aleg. Producţiile din 
ianuarie-martie necostând mai nimic 
- aici sunt diverse aranjamente, dar 
să nu mai lungesc discuţia -,în aprilie 
o să avem bani pentru festival. Căci 
pe Ministerul Culturii, după cum se 
ştie, nu ne putem baza. Festivalul 
Dramaturgiei Româneşti e un fel de 
întreprindere particulară! Există 
fiindcă au vrut ăia de la Timişoara să 
facă un festival, nu fiindcă sprijină 
statul român dramaturgia româ
nească - pentru că n-o sprijină! Asta 
am făcut la Timişoara şi asta trebuie 
făcut în continuare, până când noul 
director- care o fi el! - o să înceapă 
să-şi pună în aplicare propriul pro
gram. Acuma, dacă vine unul care îi 
dă afară pe toţi, după părerea mea, e 
un prost! El are acolo o serie de 
mecanisme care funcţionează şi un 
sistem de relaţii europene bine pus la 
punct. Fiindc~, între altele, am vrut să 
demonstrez că există şi un alt mod de 
a stabili relaţii europene decât mo
delul Craiova, care de altfel e foarte 
bun, dar care se bazează foarte mult 
pe relaţiile directe ale unei persoane; 
el nu poate fi copiat. Teatrul din 
Craiova în Europa înseamnă, de fapt, 

Silviu Purcărete şi spectacolele lui. Nu 
poţi să-I ai pe Silviu Purcărete în toată 
România!! Teatrul Naţional din Timi
şoara nu a făcut spectacole fabu
loase, pentru că - nu vă supăraţi! -
măsura unui teatru e dată de măsura 
oamenilor care-I compun. Ei pot fi 
făcuţi să muncească mai bine sau mai 
mult într-un moment, dar nu pot fi 
transformaţi în altceva decât sunt. Un 
teatru e bun în primul rând dacă are o 
trupă bună de actori, dar ca să ai 
actori buni în provincie, trebuie să ai 
cum să- i ţii acolo. Eu am înnebunit, la 
Timişoara , închiriind apartamente 
pentru actori- mai mult de-atât n-am 
putut să fac! Spuneam că sunt bani; 
sunt, dar exact pentru acei oameni 
aflaţi acolo. Ca să facem alt teatru, 
ne-ar trebui alţi bani! Nu putem jude
ca performanţele artistice ale Timi
şoarei în raport cu cele ale Craiovei, 
pentru că de la Timişoara lipseşte un 
amănunt esenţial: Silviu Purcărete! 
(Folosesc numele ăsta în mod gene
ric. .. ) Când o să-I avem ... Dar acum 
Timişoara poate oferi condiţii nor
male de lucru şi lui Purcărete, şi lui. .. 
Mecanismul abia de-acum încolo va 
rodi din plin. 

Revenind: care e viitoarea premieră 
la "Bulandra"? 
Turandot, un scenariu după Carlo 
Gozzi, în regia Cătălinei Buzoianu, cu 
premiera în 29 ianuarie. Apoi, o să fie 
Măniuţiu cu două piese, domnul 
Ciulei, în paralel cu a doua montare a 
lui Măniuţiu, va face Hamlet cu Marcel 
lureş- în aprilie vor fi amândouă -,pe 
urmă vine Ducu Darie, de fapt mai 
repede, în februarie, iar mai târziu o să 
pună Casa Bernardei Alba, după 
aceea îl aşteptăm pe Planchon (să 
sperăm că va putea veni, dacă nu, am 
două "rezerve"). Cam asta va fi în sta
giunea curentă . Pe urmă: un proiect 
cu Mediterana - Cătălina Buzoianu -
şi tot ea, cu Visul lui Strindberg ... 

în sfârşit! 
Da, trebuia de mult să-I facă, dar 
acuma ch iar o să-I facă! Pe urmă, 
Sandu Dabija o să pună o piesă cu 
Vaii Seciu, la toamnă; Karin Beier va 
lucra la sfârşitul stagiunii viitoare ... 

Cum văd, numai "lume bună"! 
Da, ca să nu-ţi mai spun câte pro
puneri avem! De aceea, volumul de 
muncă e foarte mare pentru actori. 

Nu-i nimic, în teatru, cu cât se 
munceşte mai mult, cu atât se 
cârteşte mai puţin ... 
Aşa e. Eu zic chiar că nu se mun
ceşte destul acuma! Prin urmare, 
am de gând să le dau şi mai mult de 
lucru! 

Alice Georgescu 
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